
foruri lor locale, dar cu ajutor d in � 
partea sponsorilor (care au acceptat � 
ca banii oferiţi pentru venirea lu i  � 
Andrei Şerban să fie folosiţi pentru � 
organizarea festival u lui ) .  Pe lângă 8 
aceştia, m-au mai ajutat Ministerul ] 
Culturii şi Cultelor şi UNITER. 

Am înţeles că sunt 1 3  nemulţumiţi 
dintr-un colectiv de 72 de oameni. 
A- venit cineva de la Consiliul Jude
ţean să stea de vorbă şi cu ceilalţi 
angajaţi? 
N-a venit n iciodată n imeni .  În 
schimb, au  fost actorii la ei, încercând 
să dezamorseze situatia. Au adresat 
şi ei memori i. Însă acestea nu au fost 
luate în seamă. 

Eliberarea dumneavoastră din func
ţie s-a făcut în mijlocul vacanţei. 
Este lucrul care mă doare cel mai 
mult, pentru că toţi actorii erau 
plecaţi din localitate. De altfel, deşi 
eu eram la Piatra Neamt, n imeni n-a 
catadicsit să mă cheme la vreo 
discuţie, să-mi dea vreo explicaţie. 
Mi-au trimis hotărîrea prin care eram 
destituit şi în care nu era menţionat 
nici un motiv a l  demiterii mele. Era o 
înştiinţare şi-atât. Mă mai doare că 
s-a votat în unanimitate el ibera��ea 
mea din funcţie. 

Aţi simţit că breasla teatrală vă stă 
alături în asemenea momente? . 
Da, dar prea târziu .  Protestul UNITER a 
venit când tocmai se hotăra desti
tuirea mea de la conducerea teatrului. 

Aţi mai fi în stare s-o luaţi de la 
început după această întâmplare? 
Dacă aş mai avea sprijinul patronatului, 
ca în primii patru ani de directorat, da. 

Ce ar putea să facă breasla teatru
lui? 
Un singur lucru cred c-ar putea face, 
anume ca solidaritatea să fie deplină 
şi la timp manifestată. Căci, dacă se 
petrece post factum, ea nu are altă 
valoare decât de a fi consemnată pe 
hârtie. 

Marinela Ţepuş 

Bog d a n  Ta l a şma n :  

" P u b l i c u l d i n  P i at ra n u  e ra p rost// 
Teatrul Tineretului din Piatra Neamt 
te-a lansat ca actor. Din câte ştiu: 
după ce ai terminat facultatea de 
teatru ai fost angajat acolo vreme 
de trei ani. Cum vezi demiterea fos
tului tău director, Corneliu-Dan 
Borcia? 
Nu ştiu ce s-a întâmplat. Tot ce pot 
spune este că domnul Borcia mi-a 
dat să joc în condiţi i le în care teatrele 
din Bucuresti nu mi-au oferit n imic. 
Venisem d�pă un rol la Naţional, un 
rol principal la "Bulandra" ş i  eram dis
trus că nu-mi pot face meseria. 
Atunci, Borcia mi-a spus: "Vrei să faci 
teatru? Vino aici!" M-am dus, desi 
condiţiile au fost mizere, am stat ,Ja 
comun", pentru că în primul an nu 
am avut casă. 

De ce ai continuat? 
Era ceva anume la Piatra. 

Într-un interviu din "Scena" de anul 
trecut spuneai că actorii "rataţi" din 
teatrul de la Piatra Neamţ încearcă 
"să submineze munca directorului". 
Frecusuri le existau, acolo, dinainte să 
mă duc eu. Acum, însă, s-a umplut 

paharul. Borcia spunea: "Ce să fac cu 
ei? Nu sunt buni, şi vreau să angajez 
pe alţii, dar îmi sar în cap cei de la 
Consi l iu l  Judeţean. Ţipă la mine că nu 
vor cazuri sociale în judeţ. Că nu vor 
actori şomeri". Toţi actorii proşti vor 
contracte pe viaţă. Ei I-au înlăturat. 

Se pare că Borcia a fost demis şi 
pentru "incapacitate managerială". 
Asta e o tâmpenie absolută, din mo
ment ce face un festival international 
de teatru, din bani puţini, i-a adus pe 
Vlad Mugur  ş i  pe Andrei Şerban, 
căruia i-a smuls promisiunea că mai 
vine să monteze o piesă acolo. Actorii 
de care spuneam au sărit în sus că 
nu-i interesează Andrei Şerban: "Noi 
vrem piese pentru publicul nostru, 
nemţean". Nu spun să nu se facă. Dar 
la Piatra mai există şi public tânăr, 
care vrea un teatru modern. 

Teatrul pe care îl făceaţi voi acolo 
nu mergea pentru spectatorii nem
ţeni? Voi vorbeaţi, pe scenă, o limbă 
pe care cei din sală nu o înţelegeau? 
Şi ce dacă, o dată sau de două ori, 
chiar s-a întâmplat aşa? Este cazul 

spectacolului  lui Vlad Mugur Scandal 
cu publicul, şi chiar al Livezii de 
vişini al lu i  lgor Larin. Tu, ca specta
tor, nu vii la teatru ca să te odihneşti 
şi, eventual, ca să şi dormi în fotoliu. 
O provocare te îndeamnă să mai şi 
gândeşti. Totuşi, nu e vorba numai 
despre publ ic, ci şi despre acei actori 
care vroiau să facă teatru comod. 
Eventual, la o replică, să îşi aprindă şi 
câte o ţigară. Ei, împotriva acestui 
gust Victor Scoradeţ şi Borcia au  
creat o enclavă care a supărat pe 
foarte mulţi. Judeţul era codaş, iar 
teatru l devenise pr imul .  Despre 
teatru se vorbea mai mu lt decât 
despre echipa de volei ori despre 
"Ceah lău l  Piatra Neamţ" .  Cred că 
asta a deranjat. Din câte am înţeles 
eu, picătura care a umplut paharul a 
fost că n u  i-a mai prelungit contrac
tul actoru lu i  Victor Giurăscu. Dar în 
orice ţară se întâmplă aşa. Nu mai 
aveau nevoie de el. L-au anunţat cu 
30 de zi le înainte, deci s-au respec
tat toate prevederi le legale. El s-a 
dat de ceasul morţi i :  "Cum să plec? 
Dacă am stat patru ani, vreau con
tract pe viaţă". 
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În timpul anilor petrecuţi la Piatra 
Neamţ, ai simţit că publicul s-a 
schimbat? Începuseră spectatorii să 
vibreze la teatrul provocator pe 
care îl făceaţi voi? 
Am sesizat asta la tineri şi la oamenii 
trecuti de a doua tinerete. Ei erau cei 
mai deschişi. În Scandai cu publicul, 
noi, actorii, am rămas "încremeniţi" 

timp de un minut, aşa cum ne-a indi
cat Mugur. Publicul nu a stat amorf, 
chiar dacă a reacţionat contradicto
riu. A dovedit că este viu. Or, ce vor 
cei care I-au demis pe Borcia? Specta
cole "elegante", de la care lumea să 
plece la fel cum a venit! Cu astfel de 
oameni nu te poţi lupta, nu ai  a rme. 
Cei care I-au contestat nu au înţeles 

un lucru: la Borcia nu era niciodată 
usa închisă. Eu m-am dus întotdeau
na să vorbesc cu el, în special când 
nu eram de acord cu ceva. Ceilalţi, 
care credeau că ei le ştiu pe toate, nu 
I-au abordat. Spuneau: "N umai 
Talaşman se duce, că are pile". Eu îl 
întrebam pe Borcia ca pe un coleg, 
nu ca pe un director. E l  are un dar 
extraordinar: stie să vadă teatru, e un 
foarte bun spectator. Iar cel mai 
important a fost că,  împreună cu o 
parte dintre actori (printre care şi eu), 
a visat să refacă teatrul din Piatra 
Neamţ, să-I transforme în ce a fost el 
odată. Borcia a izbutit acolo ceea ce 
nu a reuşit un judeţ: să facă un 
teatru-lider. Dar au învins mediocri
tatea şi  l ipsa de respect faţă de 
meserie. 

Dacă s-ar fi revoltat actorii care îl 
susţineau pe Borcia ar fi fost vreo 
diferenţă? 
Nu.  Nu se mai putea face nimic. Nu ai 
cu cine să te lupţi. Nebunia nu e că 
I-au schimbat pe Borcia. Viaţa merge 
înainte, nimeni nu e de neînlocuit. 
Există, însă, consilieri care nu au fost 
în viaţa lor la teatru şi care îl judecă 
pe Shakespeare sau comentează vi
ziunea unui regizor. 

Mirona Hărăbor 

A s p r ij i n i  sa u a d i st r u g e  
Spectacolu l  demiterii lu i  Cornel iu
Dan Borcia face parte, pentru mine, 
din lanţul oribil pe care reuşim să-I 
realizăm noi, românii, demolând tot 
ceea ce încearcă să se ridice ca o con
strucţie generoasă, utilă semenilor. 
Consol idarea unei trupe, îmbo
găţirea cu fluid cultural a unui  oraş, 
organ izarea unu i  festival inter-

naţional, apelul la literatura contem
porană de cal itate n-au fost în serviciul 
lui Borcia personal, ci au fost un dar 
către comunitate. S-ar putea ca nici 
comunitatea să nu fie conştientă de 
darul primit, dar cei care diriguiesc 
societatea, influenţând destinul  co
munităţii, au obligaţia de a vedea cu 
luciditate faptul constructiv şi de a-1 

D ra g ă  Da n Bo rc i a  
Revista "Scena" mi-a solicitat opinia 
în legătură cu demiterea ta. Ar fi un 
prilej potrivit să mă alătur şi eu coru
lui (totuşi, de cameră), care consideră 
această demitere ca pe o mârlănie. 
lartă-i, Doamne, pe cei ce nu ştiu ce 
fac! Cât despre cei ce ştiu şi nu le 
pasă, dă-le pe cap, Doamne, şi lor, 
Consi l iu l  Judeţean Neamţ. 
Aşa că, în loc de răspuns la ancheta 
"Scenei", m-am gândit că e mai bine 
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să-ţi fac o propunere. După cum ştii, 
de zece ani la Sfântu Gheorghe se 
defăşoară Festivalu l lntrernaţional de 
Teatru ATELIER, creat de subsemna
tul şi la care teatrul condus, până mai 
ieri, de tine a participat şi a fost chiar 
premiat de câteva ori. Ce-ai zice ca 
ediţia de anul viitor (iunie ·2002), a 
zecea la număr, să se desfăsoare sub 
direcţia ta? Mă gândesc că ar fi păcat 
să-ţi ieşi din mână, după atâţia ani în 

sprij ini .  Pentru că nu o fac, ci, dim
potrivă, distrug, trebuie să le fie 
ruşine. 
Ceea ce mă doare în plus este du
rerea lui  Borcia, care-şi vede con
strucţia de ani de zile dărâmată cu 
nepăsare printr-un brânci. 

Florica lchim 

care ai  făcut unul  dintre puţinele fes
tivaluri de teatru adevărate din Ro
mânia. 
Cu speranţa că nu te vei considera 
j ignit şi că vei accepta modesta mea 
propunere, te îmbrăţişez şi aştept cât 
mai repede un semn de la tine. 

Cu stimă, 

Radu Macrinici 


